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SLYŠENÍ EVROPSKÉHO PARLAMENTU 

ODPOVĚDI NA OTÁZKY PRO NOMINOVANOU 
KANDIDÁTKU NA KOMISAŘKU  

Daliu GRYBAUSKAITEOVOU 

(finanční plánování a rozpočet) 

Část A – Obecné otázky 
 

I. Osobní a profesní údaje 
 
1. Která hlediska Vaší osobní kvalifikace a dosavadních profesních 

zkušeností byla podle Vás obzvláště důležitá v souvislosti s Vaší 
nominací a budoucí funkcí komisařky?  

 
Má kvalifikace a profesní zkušenosti vyhovují požadavkům kladeným na člena Evropské 
komise.  
 
Od roku 1991 byla moje kariéra úzce spjata se záležitostmi EU. To mi umožnilo velmi dobře 
pochopit jak technickou tak politickou stránku v otázkách týkajících se evropské politiky. 
Tato zkušenost mi umožní, abych účinně přispěla k dosažení evropských cílů. 
 
Ve funkci ministryně financí jsem se přímo střetla s celou řadou finančních a daňových 
otázek stejně tak jako s rozpočtovým procesem, a tato zkušenost mi bude výhodou 
při spravování evropských financí. 
 
Mé povinnosti ve funkcích ministryně financí a národní koordinátorky pomoci mi napomohly 
získat znalosti v celé řadě oborů veřejného života, což je velká výhoda pro komisaře 
odpovědného za rozpočet. 
  
Ve funkci ministryně financí a jako členka vlády jsem se bezprostředně podílela 
na uskutečnění rychlých hospodářských a strukturálních reforem v Litvě, které jsou 
všeobecně posuzovány za velmi účinné a úspěšné. Tato zkušenost mi také umožní účinně 
přispět při plánování politik posílení konkurenceschopnosti EU a pomůže mi dosáhnout cílů 
stanovených v lisabonské strategii. 
 
Mám také zkušenosti v diplomacii a dobré vyjednávací schopnosti, které jsem získala v roli 
hlavní vyjednavačky dohody o volném obchodu, která byla později změněna na Evropskou 
dohodu, a během práce jako hlavní vyjednavačka s MMF a Světovou bankou. Kromě toho, 
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mé zkušenosti z administrativních a řídících funkcí, jakož i zkušenost s týmovou prací vytvoří 
dobrý základ pro mou práci komisařky. 
 
Během posledních pěti měsíců ve funkci komisařky jsem získala nové znalosti a hlouběji 
jsem pronikla do práce Komise, což velmi dobře poslouží budoucí Evropské komisi.  
 
 
II. Nezávislost 
 
2. Jak chápete povinnost vykonávat svou funkci zcela nezávisle a jak si 

představujete konkrétní uplatňování této zásady v každodenní praxi? 
 
Jsem plně odhodlána dodržovat ustanovení druhého odstavce článku 213 Smlouvy o ES 
a přijmout všechna nezbytná opatření k tomu, abych zabránila jakémukoli možnému konfliktu 
zájmů při plnění svých povinností. To samé se bude týkat všech členů mého kabinetu 
a administrativních pracovníků. 
 
3. Můžete Evropskému parlamentu poskytnout podrobné informace 

o svých nedávných i současných obchodních, finančních či politických 
zájmech a funkcích a o jiných závazcích, které by mohly být v rozporu 
s Vašimi budoucími povinnostmi?  

 
Nemám žádné obchodní či finanční zájmy ani jiné závazky, které by mohly být v rozporu 
s povinnostmi komisaře. Nejsem členka žádné politické strany a v žádné politické straně 
nezastávám žádnou funkci. Jsem naprosto připravená zveřejnit jakékoli závazky za účelem 
dosažení naprosté průhlednosti.  

III. Budoucnost Evropské unie 
 
4. Je zřejmé, že až do úplné ratifikace Ústavní smlouvy jsou Komise a její 

členové vázáni stávajícími smlouvami. Které kroky nicméně může podle 
Vás Komise učinit ihned po přijetí Ústavní smlouvy, aniž by musela 
čekat na její formální ratifikaci? 

 
Zatímco institucionální ustanovení předlohy ústavní smlouvy nemůže předejít její formální 
ratifikaci, Komise by měla, ve všech svých činnostech a návrzích, vzít v potaz novou Ústavu 
a postupovat v jejím duchu, tam kde je to možné a vhodné. Kromě toho Komise může začít 
připravovat návrhy v oblastech, kde inovace zavedené Ústavou vyžadují prováděcí opatření. 
Komise může také pracovat na zajištění objektivní a jasné informovanosti občanů 
o ustanoveních Ústavy, bez toho, aby ovlivnila národní debaty.  
 
 
 
5. Lisabonská strategie je desetiletá strategie, jejímž cílem je vytvořit 

z Evropské unie do roku 2010 oblast s nejdynamičtější, nejvíce 
konkurenceschopnou a trvale udržitelnou ekonomikou na světě. 
Lisabonská strategie zahrnuje tři pilíře udržitelného rozvoje: 
ekonomiku, sociální otázky a životní prostředí. Termín 2010 vyprší v 
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průběhu Vašeho mandátu. Jaký postup byste jako komisařka zvolila 
pro zajištění rychlejšího dosažení lisabonských cílů, a jaké by podle Vás 
měly být hlavní priority tohoto procesu? 

 
Je důležité, aby Komise pokračovala ve své činnosti tak, aby byla zachována dynamika 
lisabonské strategie a aby bylo rychleji dosaženo pokroku při uskutečňování lisabonských 
cílů. Jako komisařka pro finanční plánování a rozpočet bude jednou z mých priorit pomoc 
při jednáních o přijetí návrhů týkajících se příštích finančních perspektiv, které poskytnou 
finanční rámec pro činnosti na evropské úrovni zaměřené na dosažení lisabonských cílů 
členskými státy. Přitom, podle mého názoru, musí být zajištěno, aby činnosti na úrovni EU 
byly zaměřeny na oblasti, ve kterých přinesou největší užitek a kde mohou nejlépe ovlivnit 
tvorbu hodnot, a aby politiky EU byly podpořeny odpovídajícími finančními zdroji 
na dosažení jejich účinnosti. V zásadě si myslím, že hlavní priority lisabonské strategie 
by měly zahrnovat vytvoření podmínek pro silný a udržitelný růst v Evropě prostřednictvím 
podpory silných makroekonomických politik, udržitelných národních veřejných financí 
a zaměstnanosti. Stejně tak by měly zahrnovat využití možností jednotného trhu, aby 
se mohly vyvíjet podmínky pro podnikání, a mělo by dojít k optimalizaci investic 
do budoucnosti Evropy, především v oblasti vzdělání, školení a výzkumu. Dále je důležité 
podporovat činorodou angažovanost a spolupráci ze strany zainteresovaných subjektů 
a vyvinout lepší komunikační taktiku založenou na střednědobém hodnocení v roce 2005. 
 
6. Jak chcete zlepšit obraz Komise v očích veřejnosti?  
 
Zlepšení obrazu Komise v očích veřejnosti vyžaduje činnost na několika frontách. 
 
Komise musí především zajistit, aby její politiky a činnosti byly přiměřené a aby odpovídaly 
očekávání evropských občanů. Prostředky vynaložené na úrovni EU by měly přinést občanům 
přidanou hodnotu a měly by být dobře spravovány. 
 
Stejně tak je velmi důležitá průhlednost při rozhodování. Komise by měla pracovat tak, aby 
byla blíže občanům a aby zajišťovala otevřené institucionální vztahy s občany a jejich 
zástupci.  
 
Velmi důležitá je rovněž interinstitucionální spolupráce. Evropské orgány a instituce mohou 
získat veřejné mínění na svou stranu, pouze pokud budou spolupracovat na silnější a lepší 
Evropě. Z těchto důvodů budu úzce spolupracovat s Parlamentem a Radou.  
 
Měla by být zlepšena i komunikační strategie Komise. Přičemž komunikace by měla být 
nedílnou součástí rozhodování a přístup k informacím týkajícím se hlavních evropských 
projektů, jakož i specifických politik by měl být ještě zlepšen. Měly by být využity veškeré 
dostupné prostředky, aby byl zjištěn názor občanů a aby mohly být co nejlépe zodpovězeny 
jejich otázky.  
 
 
 

IV. Demokratická odpovědnost vůči Evropskému parlamentu 
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7.  Jakou budete mít dle Vašeho názoru odpovědnost vůči Evropskému 
parlamentu? 
 
Komisaři a celý sbor jsou odpovědni Evropskému parlamentu, což představuje základní prvek 
demokratické struktury Evropské unie. Evropský parlament je jediný přímo volený evropský 
orgán, který hraje důležitou roli při prosazování evropské integrace. Budu pracovat 
na zajištění vysokého stupně spolupráce a dialogu s Parlamentem a budu plně respektovat 
závazky vyplývající z rámcové dohody o vztazích mezi Evropským parlamentem a Komisí.  

a. Domníváte se z čistě politického hlediska, že by v případě záporného 
závěru slyšení měl dotyčný komisař vzít svou kandidaturu zpět?  
 
Slyšení Evropským parlamentem je klíčovým krokem ve schvalovací proceduře 
a důležitým okamžikem při budování důvěry mezi Evropským parlamentem 
a Komisí. V případě záporného výsledku slyšení se podřídím odpovědnosti předsedy 
Komise, který musí vyvodit příslušné závěry. Vyjádří-li Parlament nedostatek 
důvěry, podřídím se zásadě, že mě prezident Komise může požádat o rezignaci.  
 
 

b. Do jaké míry jste podle Vás zodpovědná za odpovědi poskytované 
Parlamentu Vašimi službami, které si vyžádal Petiční výbor nebo další 
výbory Parlamentu? Do jaké míry jste podle Vás odpovědná za 
předešlá konání nebo opomenutí Komise, vyzve-li Vás Parlament, 
abyste je zdůvodnila nebo vysvětlila?  
 
Jako komisařka bych převzala plnou politickou odpovědnost za činnosti svého 
odboru. I když si nemyslím, že členové nové Komise jsou individuálně odpovědni 
za konání a opomenutí předchozí Komise, Komisaři jsou odpovědni vůči Parlamentu 
za způsob, jakým budou řešit problémy spadající do jejich oblasti odpovědnosti 
včetně těch, které byly zděděny po předcházející Komisi. 
 

c. Co rozumíte pod pojmem politické odpovědnosti vůči Parlamentu za 
činnosti Vašeho generálního (generálních) ředitelství? Jaké kroky 
hodláte učinit pro zajištění dobrého řízení generálního (generálních) 
ředitelství? 
 
Jako komisařka bych převzala plnou politickou odpovědnost za činnosti svého 
odboru. Generální ředitel odpovídá za denní řízení odboru, jedná v souladu 
s pokyny, které obdrží od komisaře s cílem uplatnění politik a priorit. V souladu 
s pravidly kodexu chování pro vztahy mezi komisařem a odbory, hodlám okamžitě 
po svém nástupu do funkce vydat programové vyhlášení, vypracovat pracovní 
osnovy a určit informační kanály. Tato opatření budou zahrnovat pravidelná 
zpravodajství o vnitřní kontrole, řízení zdrojů a jiných záležitostech, které si 
zasluhují pozornost komisaře. Budu se pravidelně setkávat s generálním ředitelem a 
jeho pracovníky a budu věnovat zvláštní pozornost průběhu řízení uplatňovanému 
plánovací službou. Budu sledovat její činnosti a podávat informace o jejích 



 – 5 –

činnostech a důležitých krocích, které budou následovat auditním a rozpočtovým 
doporučením. 
 

8. Jakou důležitost přisuzujete interinstitucionální spolupráci (Komise - 
Parlament), a to především s parlamentními výbory činnými v oblasti, 
za kterou jste zodpovědná? Jak v těchto nových souvislostech chápete 
průhlednost v interinstitucionálním legislativním procesu mezi 
Evropským parlamentem, Radou a Komisí a v interinstitucionálních 
vztazích obecně?  

 
Interinstitucionální spolupráce s parlamentními výbory a Evropským parlamentem je velmi 
důležitá pro zajištění demokratické legitimity při rozhodování Unie. Tato spolupráci by měla 
být založena na vzájemné důvěře a otevřenosti. Budu plně dodržovat ustanovení rámcové 
dohody, dohodu o komitologii a Interinstitucionální dohodu o zlepšení tvorby právních 
předpisů. 
 
Co se týče průhlednosti, podporuji zásady a pravidla uvedena v nařízení 1049/2001 a zavazuji 
se poskytnout EP všechny informace potřebné pro výkon jeho práce v souladu s pravidly 
stanovenými v rámcové dohodě. Budu se snažit účinně spolupracovat s parlamentními výbory 
zejména v zabezpečení pravidelného toku informací mezi mnou a různými předsedy výborů, 
budu se účastnit zasedání, na která budu pozvána a z vlastní iniciativy budu vyhledávat 
setkání s výbory, kdykoli to bude možné. 
 
Co se týče legislativního procesu, je velmi důležitá spolupráce a vzájemné porozumění mezi 
všemi třemi orgány. Komise musí zabezpečit, aby její oba partnerské orgány porozuměly 
cílům jejích legislativních návrhů a ztotožňovaly se s nimi. Stejně tak jim musí poskytnout 
všechny potřebné informace pro náležité zhodnocení předpokládaného dopadu návrhů a 
prokázat, že principy subsidiarity a proporcionality jsou zcela dodržovány. Dále ještě 
potvrzuji a přijímám závazky Komise vyplývající z dohody mezi dvěma orgány o postupu 
uplatňování rozhodnutí Rady o komitologii z roku 1999.  
 
 
V. Rovný přístup 
 
9. Jaká konkrétní opatření považujete v oblasti své působnosti za nezbytná 

pro zajištění rovného přístupu k mužům a ženám? Máte vypracovanou 
konkrétní strategii politiky rovného přístupu? Jaké finanční a lidské 
zdroje budou ve Vašem úřadu nutné pro zavedení této politiky? 

V rámci oblasti mé působnosti budu podporovat koncept tzv. „genderového rozpočtování“, 
který byl vyvinut v Komisi v minulých letech na podnět paní Schreyerové. „Genderové 
rozpočtování“ je uplatnění rovného přístupu k mužům a ženám v rozpočtovém procesu. Je to 
poměrně nový přístup na podporu rovnoprávnosti žen a mužů, který se nevztahuje pouze 
na přidělování finančních prostředků ženám popř. mužům, ale také na opravdový dopad 
výdajů EU na vztah mezi oběma pohlavími. „Genderové rozpočtování“ bylo nedávno 
předmětem dvou zpráv, jedné Evropského parlamentu a druhé Poradního výboru pro rovné 
příležitosti mužů a žen, v nichž byla Komise vyzvána, aby se věnovala této problematice.  
 
Rovnost mezi muži a ženami by se měla podporovat prostřednictvím všech funkčních politik. 
Budu pracovat na tom, aby bylo zabezpečeno zlepšení formování a provedení politik takovým 
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způsobem, aby byl vytvořen lepší obrázek o finančních příspěvcích těchto politik na rovnost 
mezi muži a ženami. Za tímto účelem a v souladu se zprávami Evropského parlamentu 
zdůrazním potřebu lepší informovanosti o plnění rozpočtu EU. 
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